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گـــزارش

بخشش به احترام »حاج قاسم«  تجارت کثیف و رذیلانه اسرائیل 
با اعضای بدن شهدای فلسطینی 

رسانه های مســتقل و آزادانديش جهانی طی چند 
روز گذشــته در يــك افشــاگری از جنايت جديد 
رژيــم صهيونيســتی در خصوص ســرقت اعضای 
بدن شــهدای و اسرای فلســطينی در زندان  های 
اين كشــور خبر داده اند. در اين افشــاگری آمده 
اســت: صهيونيســت ها با سرقت پوســت، قرنيه، 
اســتخوان ها، بافت ها، اندام ها و اعضای حياتی بدن 
فلسطينيان بدون اطلاع يا رضايت بستگان، آنها را 
يا در تحقيقات پزشکی دانشگاه های خود استفاده 
می كنند، يا به متقاضيان بيمار يا زخمی اسرائيلی 
پيونــد زده، يا در تجارت جهانی غيرقانونی اعضای 
بدن به كشــورهای ديگر قاچــاق كرده يا در بانك 

پوست و اعضای بدن خود ذخيره می كنند.
بزرگترين مركز  به  براســاس گزارش ها،اســرائيل 
تجــارت جهانــی غيرقانونی اعضای بدن انســان 
تبديل شده اســت. يکی از اولين گزارش ها درباره 
دزديدن اعضای بدن شــهدای فلســطينی توسط 
صهيونيســت ها، را »دانلــد بوســتروم« خبرنگار 
مســتقل ســوئدی در 26اوت 2009در روزنامــه 
»آفتونبلات« با عنوان »آنها اعضای بدن پسران ما 
را به تاراج می برند« به چاپ رســاند. او در گزارش 
خود با هدف بررســی ادعاهای كاركنان ســازمان 
ملل درباره دزديده شــدن اعضای بدن فلسطينيان 
توســط اســرائيلی ها، در مصاحبه با خانواده های 
فلسطينی متوجه می شود اعضای بدن جوانان قبل 

از كشته شدن از بدنشان خارج شده است.
گزارش ها حاكی از آن اســت كه بيمارســتان های 
بزرگ اســرائيل در بيشــتر پيوندهای غيرقانونی 
اعضا دســت دارند. مقامات بهداشتی اسرائيل هم 
از قاچاق اعضــا و تجارت آنها آگاهی كامل دارند و 
هيچ اقدامــی برای جلوگيری از آن انجام نداده اند 

و نمی دهند.
از بعد از عمليات 7اكتبر و حمله اســرائيل به غزه، 
سنت ديرينه اعمال كنترل و سوء استفاده اسرائيل 
از فلســطينيان زنده و مرده اجرا و اطلاعات زيادی 
پيرامون آن افشــا شده است.گذشــته از قتل عام 
گسترده فلسطينيان در 12 هفته گذشته، طی اين 
مدت رژيم اشــغالگر بارها اقدام به دزديدن اجساد 
شــهدای فلسطينی از جمله ربودن و مصادره ده ها 
جسد از بيمارســتان الشفا و بيمارستان اندونزی و 
در مجاورت راهروی به اصطلاح امن تعيين شــده 

برای آوارگان اجباری كرده است.
آســيب به قبرهای متعدد و مفقود شــدن اجساد 
متوفيان، تعدی به قبور و نبش قبر در قبرستان های 
مختلف و ربودن اجســاد آنها نيز از ديگر اقدامات 
اسرائيل اســت. اكنون هم  بنا بر گزارش ها، ارتش 
اسرائيل اجساد بســياری از فلسطينيان در جريان 
حملات مداوم به غــزه را در اختيار دارد. برخی از 
اجســاد به عنوان برگی برای چانه زنی های آينده 

مورد استفاده قرار می گيرند.
منير البرش، مديركل وزارت بهداشــت فلســطين 
در 18نوامبر به الجزيــره عربی گفت كه نيروهای 
اســرائيلی 130جسد را از بيمارســتان الشفاء در 
شــمال غزه و 15جســد را هم از يك گور دســته 
جمعی خارج كردند. اين اجساد برای مدتی مفقود 

و سپس برخی از آنها بازگردانده شدند.
در جديدترين مورد نيز دفتر رســانه ای دولت غزه 
در 27دســامبر اعلام كرده كه نيروهای اشــغالگر 
اجســاد مثله شده 80شــهيد را بدون ذكر نام   يا 
نام مکان هايی كه اين شهدا دزديده شده اند، پس 
ازربودن اعضای بدنشان تحويل داده اند.اين درحالی 
است كه پزشکان غزه هم شواهدی مبنی بر فقدان 
حلزون گوش، قرنيه و اندام های حياتی مانند كبد، 
كليــه ها و قلب در اجســاد پيدا و گــزارش كرده 
اند. اينکه با اين اخبار و گزارش های دهشــتناك، 
سازمان های بين المللی طرفدار صلح و حقوق بشر 
و سازمان ملل متحد كجا هستند جای بسی تاسف 
اســت كه با اين بی مبالاتی و سياست های دوگانه 
آن  ها چگونه می توان به ســازمان های بين المللی 
اعتماد كرد و به جنايات جنگی و توحش رژيم هايی 

چون رژيم صهيونيستی پايان داد؟

اعتبار گذرنامه ها ۱۰ ساله می شود؟
رئيس پليس مهاجرت و گذرنامه فراجا از برگزاری 
جلسات مختلف مبنی بر افزايش مدت زمان اعتبار 
گذرنامه ها خبــر داد و گفت: در اين زمينه منتظر 

تصويب نهايی در مجلس شورای اسلامی هستيم.
ســردار علی ذوالقدری از صدور بيش از 4 ميليون 
و صــد هزار جلد گذرنامه از ابتدای ســال تاكنون 
خبــر داد. وی با بيان اينکــه گذرنامه بين المللی 
برای سفر به همه كشورها به جز رژيم صهيونيستی 
اعتبار دارد تصريح كرد: اعتبار گذرنامه بين المللی 
5 ســاله است كه با برگزاری جلســاتی در وزارت 
كشور توافق شــد كه اعتبار گذرنامه بين المللی به 
10 سال افزايش يابد كه اين موضوع به تاييد هيأت 
وزيران رسيده و هم اكنون جهت تصويب نهايی به 
مجلس شورای اسلامی ارسال گرديده است. وی با 
بيان اين مطلب كه هر گذرنامه دارای يك شناسه 
اســت گفت: در داخل گذرنامه ها نيــز مانند تمام 
كارت های معتبر چيپ يا شناسه ای وجود دارد كه 
اطلاعات ســجلی افراد در آن ذخيره شــده و اين 
يك روش متداول در تمام كشورهاست كه نشان از 

پيشرفت كشور دارد.

نکتهسنج!

حجت الاسلام والمسلمين محسنی اژه ای، ديروز در نشست 
شــورای عالی قوه قضائيه ضمن تبريــك و تهنيت ولادت 
باسعادت حضرت فاطمه  زهرا )س( و سلاله پاك آن بانوی 
اطهر حضرت امام خمينی )ره( اظهار كرد: ما هر چه داريم 
از امام راحل و شهداست؛ امام عظيم الشأن ما حق بزرگی بر 
گردن همگان به ويژه مظلومين و مســتضعفين عالم دارند 
چرا كه ســبب بيداری آزادگان و انســان های پاك سرشت 
شدند و چهره واقعی نفاق عصر را برملا كردند و به همگان 
شجاعت و جسارت مبارزه با طواغيت و مستکبران را دادند.
رئيس قوه قضائيه با گراميداشت سالگرد شهادت حاج قاسم 
ســليمانی، گفت: حاج قاسم سليمانی مجاهدی ممتاز بود 
كه از نوجوانی تا لحظه شــهادت، پيوسته و نستوه در حال 
جهاد و مبارزه و مقابله با دشــمنان اسلام و انسانيت بود؛ 
شــايد كمتر ژنرال و فرماندهی در جهان باشد كه همچون 
حاج قاســم، تجربه نبرد در جنگ های متقارن و نامتقارن 
و در جبهه های گوناگون را داشــته باشــد؛ حاج قاسم در 
ولايتمداری و مردمداری و شــجاعت، انسانی برجسته بود؛ 
خداوند روح او و همرزمانش از جمله شــهيد ســيدرضی 

موسوی را متعالی گرداند.
رئيس دســتگاه قضا با اشــاره به ابتکار ســال گذشته قوه 
قضائيه و دادگستری های سراسر كشور در آستانه سومين 
سالگرد شهادت ســپهبد حاج قاسم سليمانی در برگزاری 
آئين كمــك بــه آزادی زندانيان محکوم مالــی و جرايم 
غيرعمــد كه به آزادی حدود ســه هــزار زندانی و رهايی 
16 محکوم به قصاص در ســالگرد شــهادت سردار دل ها 
انجاميد، به كليه مقامات و مســؤولان قضائی بويژه رؤسای 
دادگســتری های مراكز استان ها دســتور داد تا هم زمان با 
چهارمين سالگرد شهادت حاج قاســم سليمانی، ديداری 
عمومی را بــا مردم و مراجعان به دادگســتری ها و مراكز 
قضائــی برگزار كنند و در جريــان آن ديدار، در چارچوب 
موازين و مقدورات قانونی، نســبت به رفع مسائل قضائی و 

حقوقی مردم همت گمارند.
محســنی اژه ای در ادامــه نشســت با اشــاره به دســتور 
رئيس جمهور در مجمــع عمومی بانك مركزی درخصوص 
تعيين تکليف بانك هايی كه ناترازی و اضافه برداشت از بانك 

مركزی دارند، گفت: همگان بر اثرات مخرب اين ناترازی ها 
و اين اضافه برداشت ها در افزايش نقدينگی و پيدايش تورم، 
اشراف و آگاهی داريم؛ بر همين مبنا به سازمان بازرسی كل 
كشور دســتور می دهم تا در راستای تحقق بخشی از شعار 
ســال و در جهت كمك به دولــت و در هماهنگی با بانك 
مركزی و بانك ها، سه اقدام مشخص را انجام دهد؛ نخست 
آنکه »جدولی ناظر بر تعداد بانك های ناتراز تدوين كنيد«، 
دوم آنکه »مشخص كنيد اين بانك ها بابت اين ناترازی چه 
ميزان به بانك مركزی بدهکار هستند و چه مقدار از بدهی 
آن ها ناشــی از اصل مبلغِ برداشت شده و چه مقدار ناشی از 
جريمه و تأخير در بازپرداخت اســت«؛ سوم آنکه »علل و 
مَناشی اين ناترازی ها را احصاء و آسيب شناسی كنيد تا پس 
از رفع، مجدد تکرار نشــوند«. وی تاكيد كرد: اين اطلاعات 
جهت تصميم گيری بهتر صرفاً در اختيار هيأت دولت و قوه 

قضائيه و مجلس قرار گيرد.
رئيس عدليه در ادامه نشســت شــورای عالی قوه قضائيه، 
با اشاره به بازديد 4 ســاعته روز جمعه خود از بخش های 
مختلــف زندان اوين از جمله برخــی بندهای امنيتی اين 
زندان، به تشــريح نکاتی در اين زمينــه پرداخت و گفت: 
وضعيــت زندان اوين در بخش هايی كــه من مورد بازديد 

قرار دادم، نســبت به گذشته، بســيار مطلوب و بهتر شده 
اســت؛ البته نمی خواهم بگويم مشــکلاتی در آنجا وجود 
ندارد، اما بــه طور كلی وضعيت بهداشــتی و انضباطی و 
خدمات دهــی در اين زندان مطلوب بود و زندانيان در اين 
زمينه ها احساس رضايت داشــتند؛ همچنين در بازديد از 
تمامی اتاق های »بند 2 الف« نيز مشــاهده كردم كه تعداد 
زندانيان بســيار كم اســت و از تعداد انگشــتان دو دست 
تجاوز نمی كند؛ در بازديد از همه اتاق های »بند 209« نيز 
مشاهده كردم كه تعداد زندانيان نسبت به بازديدهای قبلی 
من كمتر شده بود و ايضاً اتاق ها بزرگ تر شده و امکانات و 
خدمات پزشکی و بهداشتی و رفاهی در آنجا مستقر بودند.
قاضی القضات با اشــاره به سركشی خود از اندرزگاه شماره 
6 زندان اوين كه محل اســتقرار محکومان مالی است، به 
تشــريح اهميت آسيب شناســی پيرامون علل شکل گيری 
پرونده های مالی پرداخت و در همين راســتا اظهار داشت: 
در بخش مربوط به محکومان مالیِ مستقر در زندان اوين، 
حدود 150 زندانی حضور داشتند و نکته قابل تأمل اين بود 
كه در گفت وگو با آن ها متوجه شدم تقريباً هيچکدام شان، 
به واسطه حکمِ حبس در زندان نيستند بلکه صرفاً به سبب 
بدهــکاری و ديون خود و عجز از رد مال، در زندان روزگار 

می گذرانند؛ قابل تأمل تر آنکه برخی از آن ها به سبب تأخير 
تأديه كه روزانه افزايش می يابد و يا عدم احراز اعسارشان، 

همچنان در زندان هستند.
محسنی اژه ای با اشاره به مقوله ی »تأخير تاديه« كه عامل 
افزايش ميزان بدهی برخی محکومان مالی و استمرار حبس 
آن ها است، گفت: در بازيد از زندان اوين، برخی محکومان 
مالی به اين نکته اشاره داشتند كه نحوه محاسبه دادگاه ها 
در زمينه »تأخير تاديه« متفاوت اســت و رويه واحدی در 
اين رابطه وجود ندارد و همين امر باعث می شــود با لحاظ 

تورم، مبالغ مربوط به خسارت تأخير تاديه متفاوت باشد.
رئيس قوه قضائيه تصريح كرد: در قضيه احراز اعســار نيز، 
برخی از محکومان مالی مســتقر در زنــدان اوين، مدعی 
بودند كه نحوه احراز اعســار و رسيدگی ها و استعلامات و 
تحقيقات در اين زمينه، در هر مرجع قضائی متفاوت است.

رئيس دســتگاه قضا گفت: علی ايحال بــر مبنای نامه های 
واصل شــده از محکومان مالیِ مســتقر در زنــدان اوين و 
همچنين پرونده هايی كه پيرامون آن ها درخواســت اعمال 
ماده 477 شــده و دارای زمينه های مشــتركی با سخنان 
و ادعاهــای محکومان مالی زندان اوين هســتند، خطاب 
به حجت الاســلام رحيمی معاون قضائی و آقايان القاصی 
رئيس كل دادگســتری تهران، صالحی دادســتان تهران، 
پورســيد معاون حقوقی و محمدی رئيس سازمان زندان ها 
دســتور می دهم تا فــوراً با برگزاری نشســتی تخصصی، 
موارد احصاء شــده در نامه های محکومــان مالی، ناظر بر 
»نحوه محاســبه خســارت تأخير تاديــه« و »نحوه احراز 
اعســار محکومان مالــی« و ايضاً موارد مشــترك ديگری 
كــه در پرونده های محکومان مالی به چشــم می خورد را 
آسيب شناسی دقيق كنند تا چنانچه در قانون يا مقررات و 
يا شيوه اجرا، نقص و كاستی وجود دارد، برطرف گردد و در 

صورت لزوم، ابلاغيه و بخشنامه ای ناظر بر آن صادر شود.
رئيس قوه قضائيه در پايان با اشــاره به ارسال نسخه به  روز 
شــده و ارتقاء  يافته ســند تحول قضائــی از ناحيه معاونت 
راهبردی برای همه اعضای شورای عالی قوه قضائيه، خطاب 
به آن ها دستور داد تا در اسرع وقت، ضمن مطالعه دقيق مفاد 

سند مزبور، نقطه نظرات خود را پيرامون آن، ايفاد گردانند.

رئيس مركز ملی هوا و تغيير اقليم ســازمان حفاظت محيط زيســت با اشاره به 
مطرح شــدن پرسش هايی درباره تغيير مسير ابرها گفت: قطعاً يکی از پيامدهای 
اصلی تغيير اقليم كم بارشــی رخ داده در كشور است اما قضيه تغيير اقليم ناديده 

گرفته و به چنين مسائلی پرداخته می شود.
به گزارش ايسنا داريوش گلعليزاده امروز در حاشيه نخستين سمينار علمی نقش 
مداخلات منطقه ای احتمالی در تغييرات بارندگی كشور كه با حضور دستگاه های 
مســئول در پژوهشکده محيط زيســت و تغيير اقليم برگزار شد، اظهار كرد: در 
اين جلســه واكاوی اســتفاده از فناوری های نوين و باروری ابرها برای باران زايی 
انجام شــد علاوه بر آن وضعيت موجود را آسيب شناسی كرديم و به دليل اينکه 
هماهنگی در گذشــته ميان دستگاه ها وجود نداشــت، موجب شد جامعه دچار 

تشويش شود و اطلاعات درستی به آن تزريق نشود.
وی ادامــه داد: هدف از برگزاری اين كارگروه اين بود كه برای تصميم گيری های 
مهم به جمع بندی مناسبی برسيم و در نهايت پس از جمع بندی كليه پروژه هايی 
كه در اين زمينه انجام خواهند شــد يك معيار مشــخص برای سنجش داده ها 
و ارزيابی نتايج داشــته باشــيم. بر اســاس جمع بندی های اين نشست تصميم 
گرفته شد از كمك كارشناسان و متخصصان از تمام علوم استفاده شود و تبادل 

اطلاعات صورت گيرد.
رئيس مركز ملی هوا و تغيير اقليم ســازمان حفاظت محيط زيست درباره اينکه 
آيا تغيير مسير ابرهای باران در كشور صحت دارد يا خير؟ تاكيد كرد: قطعاً يکی 
از پيامدهای اصلی تغيير اقليم كم بارشی رخ داده در كشور است اما قضيه تغيير 
اقليم ناديده گرفته می شود  تا اينکه مسائلی همچون تغيير مسير ابرهای باران زا 
مورد توجه قرار می گيرد. اطلاعات امروز نشــان دهنده اين است كه كم بارشی ها 

و ســير نزولی بارندگی ها در تمام كشــورهای همسايه نيز وجود دارند اما نياز به 
بررســی های بيشتری دارد كه اگر به نتيجه برسيم فناوری ها در كشور به كاهش 

تبعات تغييرات اقليمی كمك می كند، از اين فناوری ها استفاده می شود.
وی افزود: در گذشته نيز تجربياتی وجود داشته ولی به دليل اينکه ما معيارهای 
مشخصی برای ارزيابی نداشــتيم نتوانستيم به درستی از اين طرح ها و تجربيات 
اســتفاده كنيم و به نتايج مثبتی دست يابيم. به طور مثال وزارت نيرو مسئوليت 
استفاده از اين فناوری ها را بر عهده دارد ولی بايد از تمام ظرفيت های دستگاه های 

اجرايی استفاده شود تا ما بتوانيم به صورت هدفمند از اين طرح ها بهره ببريم.
گلعليزاده ادامه داد: توجيه اقتصادی اجرای اين طرح ها نيز بســيار مهم است كه 
آن چيزی كه برای آن هزينه می شود چقدر برای كشور دستاورد دارد و همچنين 
ابعاد اجرای پروژه نيز بســيار مهم است. اما نکته مهم اين است كه جلسه امروز 
هنوز به جمع بندی مناسبی نرسيده است كه آيا در زمينه كم بارشی ها دستکاری 

در سيستم های بارشی صورت گرفته است يا خير؟
وی افزود: اگر قرار اســت كه اطلاعاتی برای تصميم گيری های كلان كشور جمع 
آوری كنيم نياز به دقت و جلسات بيشتری است. بايد جلسات كارشناسی زيادی 
برگزار شود تا تصميمات مناسبی برای رفع مشکلات اتخاذ شود اما اگر قرار باشد 
كه با يك جلســه برای موضوع به اين مهمی به نتيجه برســيم قطعاً با احتمال 

اشتباه بيشتری همراه خواهد بود و در اين صورت آسيب ها و تهديدهای بيشتری 
نسبت به زمانی كه وقت بيشتری صرف شود، وجود خواهد داشت.

رئيس مركز ملی هوا و تغيير اقليم ســازمان حفاظت محيط زيســت با تاكيد بر 
اينکه گزارش های ارائه شده در اين جلسه نشانگر تاثير تغييرات اقليمی بر شرايط 
بارندگی ها اســت، گفت: دانش تا زمانی كــه در خدمت مردم و در جهت ارتقای 
زندگی بشر باشد، ارزشمند است اما بايد وقتی نسبت به آن شناخت كافی نداريم 

با احتياط كامل گام برداريم تا خسارتی به محيط زيست كشور وارد نشود.
وی تاكيد كرد: در بســياری از نقاط جهان مســئله تغيير اقليم هنوز ناشناخته 
اســت. در تمام مسائل علمی موافقان و مخالفانی وجود دارد كه بايد بررسی های 
دقيقی انجام شود كه در اين راستا ميزان بارش 30 ساله كشورهای همسايه نيز 
بررسی شد. آمار نشانگر اين است كه آنها نيز با پديده كم بارشی مواجه هستند.

گلعليزاده در پاسخ به پرسشی مبنی بر اين كه با وجود مطرح بودن موضوع درگير 
بودن كل خاورميانه به كم بارشی، ايران نسبت به ساير مناطق به ميزان بيشتری 
با اين مشکل دست و پنجه نرم می كند، افزود: متغيرهای بسيار متفاوت و زيادی 
در ميزان بارش ها تاثيرگذار هستند و صرفاً اين موضوع كه ابرهای باران زايی وارد 
كشور شــده اند يا خير مطرح نيست. كشــور ما جزو هفت كشور آسيب پذير از 
تغييرات اقليمی اســت. امسال چهارمين سالی است كه وارد خشکسالی شده ايم 

بنابراين بايد بررسی های دقيقی انجام شود تا بتوانيم به نتايج آن ها اتکا كنيم.
وی ادامه داد: بزرگترين مشکل در كشور ما مسئله مديريت منابع آبی است چراكه 
هنوز هم در زمينه های مختلف كشــاورزی، ساختمان سازی و آبياری فضای سبز 
اســتفاده بی رويه از آب به ويژه آب شرب مشاهده می شود و اين بدان معناست كه 

ما هنوز باور نکرده ايم كه پديده تلخی به نام تغيير اقليم وجود دارد.

 تغییر مسیر ابرهای باران زا از ایران 
صحت دارد؟

خبـــــر

عوارض فرآورده های تقلبی از 
"ضایعات پوستی" تا "کوری"

مديركل امور فرآورده های آرايشی و بهداشتی سازمان غذا 
و دارو با بيان اين كه عمده محصولات آرايشی و بهداشتی 
خارجی كه به صورت قاچاقی وارد كشــور می شوند تقلبی 
هســتند؛ عوارض مصرف فرآورده های آرايشی و بهداشتی 

تقلبی را تشريح كرد.
اين روزها در فضای مجازی و كسب و كارهای اينستاگرامی 
و تلگرامی، شــاهد فعاليت صفحات متعددی با عنوان وارد 
كننده محصولات اورجينال آرايشــی و بهداشتی هستيم؛ 
محصولاتــی كه به دليل گســترش صنعت مــد، اقبال به 
استفاده از آن ها به طور روزافزونی افزايش يافته است؛ هر 
از چندگاهی نيز صحبت هايی از آمار بالای استفاده از لوازم 
آرايشــی در ايران در رسانه ها می شود اما فارغ از درست يا 
غلط بودن اين آمار، نگاهی به وضعيت بازار لوازم آرايشــی 
و بهداشتی، نشــانگر وضع نابسامانِ بازار اين فرآورده های 

مرتبط با سلامت مردم، است.
گشــت و گذاری در خيابان های سطح شــهر، از بازارهای 
قديمی گرفته تا پاساژهای لوكس و مدرن، از وجود حجم 
بســيار بالايی از فرآورده های قاچاق آرايشــی و بهداشتی 
حکايت دارد؛ بــازار ورود فرآورده هــای قاچاقی با ادعای 
برنــد اصلی و اورجينال، از زمانی كه بــه دليل تنگناهای 
ارزی ناشــی از تحريم ها، واردات محصولات نهايی آرايشی 
 و بهداشــتی به كشــور ممنوع شــد، بيش از پيش رونق 

گرفته است.
در همين راســتا و در آســتانه برگزاری پنجمين همايش 
فرآورده های آرايشــی و بهداشــتی ايران )ايران كازمتيکا( 
به تســنيم با محمود آل بويه؛ مديــركل امور فرآورده های 

آرايشــی و بهداشتی سازمان غذا و دارو گفت وگويی انجام 
داده است.

***
*چراوارداتمحصولاتآرايشیوبهداشتیبه

كشورممنوعاست؟
در ســال 97 به دليل مضيقه های ارزی كه در آن ســال 
وجود داشت واردات فرآورده های نهايی و بالك محصولات 
آرايشی و بهداشــتی توســط وزارت صمت ممنوع شد و 
در زمــان حاضر تنها چند قلم از اين محصولات اســتثنائاً 
بــه صورت محدود وارد كشــور می شــود و واردات عمده 

فرآورده های نهايی به كشور ممنوع است.

*ممنوعيــتوارداتمحصولاتآرايشــیو
بهداشتیبهكشوروتمايلزيادبخشیازمردم
بهاســتفادهازمحصولاتبرنــداصلی،باعث
شکلگيریبازارغيررسمیبسياربزرگیشده
بهفروشمحصولاتقاچاقمیكنند؛ اقدام كه
وزارتبهداشــتبرایجلوگيریازاينمعضل

چهاقدامیانجامدادهاست؟
در ســال گذشــته نامه ای را از ســوی وزارت بهداشت به 
وزارت صنعــت، معدن و تجارت ارســال كرديم و گفتيم 
با واردات بالك فرآورده های آرايشــی و بهداشتی به ايران 
موافق هســتيم اما مجوز واردات آن توسط وزارت صمت 

صادر نشده است.

*درحالحاضروارداتكدامدســتهازمواد
آرايشیوبهداشتیبهكشورمجازاست؟

درمورد فرآورده های آرايشی و بهداشتی كارخانجات فقط 
آزاد هستند كه مواد اوليه را وارد كنند و خودشان محصول 

نهايی بسازند.

*بســياریازافرادبااينتصوركهمحصولات
ايرانیكيفيتقابلقبولی آرايشیوبهداشتی
راندارند؛اقــدامبهخريدمحصولاتتقلبیدر
فرآوردههای كيفيت میكنند؛ غيررسمی بازار

توليدداخلراچگونهارزيابیمیكنيد؟
محصولات داخلی كه توليد می شوند عمدتاً از كيفيت های 
قابل قبولی برخوردارند و ما برندهايی را در ايران داريم كه 

در اروپا نيز مصرف می شوند و كارخانه توليد دارند.
ذائقــه مصرف كننده ايرانی بســيار متنوع اســت و برخی 
تمايــل دارند كه كمــاكان از برندهای معروف اســتفاده 
كنند كه اين برندها در بازار رســمی كشــور در دسترس 
نيســت و بنابراين برخی مصرف كنندگان مجبور هســتند 
يــا در مســافرت های خود بــه كشــورهای خارجی اين 
محصولات اصل را مســتقيماً  از خارج از كشــور خريداری 
كنند و يا اين كه به بازار داخلی غيررســمی مراجعه كنند 
 كــه اجناس و لوازم آرايشــی و بهداشــتی موجود در آن

 قاچاق هستند.

اصلی برند قاچاقیعمدتــاً اينمحصولات *
هستندياتقلبی؟

عمده ايــن محصولات قاچاقــی، تقلبی هســتند؛ يعنی 
مصرف كننده پول فرآورده آرايشی برند اصلی را می پردازد 
اما محصول تقلبی می خرد؛ راهی نيز برای تشــخيص آن 
كه اين كالای قاچاق اصل اســت يــا تقلبی ندارد. منظور 
از محصــول تقلبی اين اســت كه محصــولات به صورت 
زيرزمينی در داخل كشــور پر می شــوند و صرفاً ظرف و 
بسته بندی فرآورده، مشابه محصول خارجی است اما مواد 
داخل آن تقلبی اســت و اصل نيست. بنابراين توصيه ما به 
مصرف كنندگان اين است كه به مصرف محصولات آرايشی 

و بهداشتی داخلی روی بياروند.

*استفادهازفرآوردههایآرايشیوبهداشتی
تقلبیچهپيامدهايیبرایسلامتیمردمدارد؟

عــوارض و تبعات اســتفاده از اين محصــولات تقلبی از 
ضايعات پوستی تا عوارضی كه ممکن است حيات فرد را به 
مخاطره بيندازد را شامل می شود. برای مثال ممکن است 
اگر يك فرآورده دورچشــم، تقلبی و حاوی مواد خطرناك 

باشد حتی منجر به نابينايی مصرف كننده نيز شود.

*راهیبرایتشخيصمحصولاتتقلبیواصلی
دربازارغيررسمیوجوددارد؟

در حــال حاضــر هيــچ راه مطمئنــی بــرای ايــن كه 
مصرف كننــدگان بتوانند كالای اصلــی برند را از محصول 

تقلبی و زيرزمينی تشخيص بدهند وجود ندارد.

*ممکناستدركالاهایايرانینيزتقلبرخ
دهد؟

در مورد فراورده هايی كه در داخل كشــور توليد می شوند 
عمــده توليدكنندگان برچســب اصالــت را روی فرآورده 
خــود درج می كنند؛ دســته ای نيز می توانــد از UID را 
روی محصول درج كنند كه يك كد 20 رقمی اســت كه 
اگــر مصرف كننده آن را در ســامانه تی تك TTAC وارد 
كنند؛ متوجه خواهد شــد كه اين كالا اصل هست يا خير. 
در صورت مشــاهده محصول تقلبــی، مردم می توانند اين 
موضــوع را به اطلاع ســامانه 190 يا دانشــگاه های علوم 

پزشکی هر استان برسانند.
توصيه مــا به تمام كارخانجــات توليدكننده فرآورده های 
آرايشی و بهداشــتی اين است كه برچسب اصالت را روی 
محصــول درج كنند و در زمان حاضــر حدود 90 درصد 
 UID محصولات آرايشی و بهداشتی برچسب اصالت و كد

را روی محصول درج می كنند.
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